
سال پنجم2    سیاسـت  
شماره 1444 a r m a n m e l i . i r

پنجشنبه 
1401 .09 .24

20  جمادی الاولی   1444/  15  دسامبر   2022

کــوتــــاه

رئیس جمهور  ملی:  آرمان   
در چهاردهمین همایش مدیران 
سازندگی  قرارگاه  فرماندهان  و 
خاتم الانبیاء که با شعار »قرارگاه 
دانش بنیان،  سازندگی  متعهد، 
ایران قوی« در مرکز همایش های 
نورالرضا)ع( تهران برگزار شد، از 
خدمات ۳۳ساله این قرارگاه در 
کرد.  قدردانی  سازندگی  عرصه 
سید ابراهیم رئیسی گفت: قرارگاه 
سازندگی از دل کار مهندسی در 
دوران دفاع مقدس برخاست و با نگاه 
»ما می توانیم« و با اندیشه و انگیزه 
سازندگی منشأ خدمات ماندگار و 
بزرگی شد. وی افزود: هنگامی که در 
۳۱ شهریور ۵۹ ایران اسلامی مورد 
تهاجم نظامی قرار گرفت، برخی 
تصور می کردند که ما امکان اداره 
جنگ را نداریم، اما کشور توسط 
نیروهای دلداده به انقلاب حفظ شد 
و با پیروزی عزتمندانه و غرورآفرین 
رزمندگان اسلام یک وجب از خاک 
میهن در اختیار دشمن قرار نگرفت. 
رئیس جمهور بیان کرد: بعد از جنگ 
هم بلافاصله کار سازندگی در کشور 
آغاز شد و برخی باور نداشتند که 
می توانیم در عرصه سازندگی موفق 
شویم، اما با حضور نیروهای متعهد و 
تلاش های قرارگاه سازندگی کارهای 
بزرگی صورت گرفت. رئیسی بیان 

کرد: عزیزان ما در سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی و قرارگاه سازندگی 
دانش و دانایی را ضمیمه توانایی 
کردند و در پیوند علم و فناوری با 
کار و تلاش منشأ تحولات بزرگی 
شدند. رئیس جمهور با بیان اینکه 
هر جا سخن از کار بزرگ شد قرارگاه 
خاتم الانبیاء با روحیه و انگیزه و نقشه 
راه وارد میدان شد، انجام پروژه های 
بزرگ همچون آبرسانی به خوزستان 
و سنندج و همچنین ایجاد شبکه 
آبرسانی در همدان را محصول تلاش 
این قرارگاه دانست. رئیسی عنوان 
کرد: افتخاری که قرارگاه سازندگی 
در آبرسانی و برق رسانی و گازرسانی 
به مردم انجام داد موجب شده تا 
مردم احساس کنند سپاه در دوران 
دفاع مقدس و بعد از آن و در مواجهه 
با حوادث همواره گمنام و بی نشان 

کنار آنها بوده و در سازندگی نیز 
میدان دار است. رئیس جمهور ادامه 
داد: دشمن در دهه نخست انقلاب 
اسلامی با نیروی نظامی در برابر 
ملت ایران صف آرایی کرد و میهن 
ما را مورد هجمه قرار داد و امروز 
هم جنگی ترکیبی علیه جمهوری 
اسلامی به راه انداخته است. رئیسی 
یکی از مهم ترین ابعاد این جنگ 
ترکیبی را جنگ اقتصادی دانست و 
اظهار کرد: امروز دشمن می خواهد 
مانع اقتدار ایران اسلامی شود، اما 
مجاهدان ما در عرصه اقتصادی 
دفاع  دوران  در  که  همان طور 
مقدس تولید قدرت کردند در این 
عرصه نیز تولید قدرت می کنند. 
رئیس جمهور با بیان اینکه امروز در 
صنایع دفاعی با تولید پیچیده ترین 
تجهیزات حرف برتر را در منطقه و 

دنیا می زنیم در عین حال متذکر شد 
که افتخار ایران منحصر به ساخت 
موشک نیست و به تولید قدرت در 
همه زمینه ها توجه داریم. رئیسی 
اذعان کرد:  دشمن نمی خواهد در 
حوزه اقتصادی دست برتر را داشته 
باشیم، اما عزیزان ما در قرارگاه 
سازندگی با کارهای بزرگ زیربنایی 
در حوزه اقتصاد دشمن را مأیوس 
کرده اند و با اخلاص و انگیزه الهی و 
اندیشه بلند کارهای ماندگاری انجام 
دادند که قدرت آفرین، ثروت آفرین، 
عزت آفرین و افتخارآفرین است. 
اینکه  بیان  با  رئیس جمهور 
شکل گیری ایران قوی بدون اقتصاد 
و زیرساخت قوی امکان پذیر نیست، 
تصریح کرد: همه ما در دولت و 
نهادهای انقلابی به دنبال ساختن 
قدرت  که  هستیم  قوی  ایران 
اقتصادی یکی از ساحت های آن 
است. رئیسی با تأکید بر لزوم توجه 
به همه ابعاد اقتصادی، تصریح کرد: 
اگر اقتصاد و تولید روستایی شکوفا 
شد، جاذبه روستا نیز افزون می شود و 
قطعاً در کاهش مهاجرت روستاییان 
تأثیر بسزایی خواهد داشت. برخی 
استان ها بهشت معدن هستند و 
توجه به اقتصاد معدن می تواند 
بسیاری از بخش ها را فعال و اقتصاد 

منطقه را شکوفا کند. 

 آرمان ملی-  احسان اسقایی: حدود دو ماه 
قبل با آغاز اعتراضات در ایران رسانه های مجازی از 
جمله واتساپ و اینستاگرام به دلایل امنیتی فیلتر 
شدند. همزمان تعدادی دیگر از پلتفرم ها نیز فیلتر 
شدند اما به مرور زمان بسیاری از آنها از فیلترخارج 
شده و در نهایت برخی شبکه های مجازی از جمله 
واتساپ و اینستاگرام که بیشترین مخاطبان را در 
ایران دارا هستند، در فیلتر باقی ماندند. هر بارکه 
اصحاب رسانه دستشان به نمایندگان و وزیر 
ارتباطات می رسید، در ارتباط با زمان رفع فیلتر 
این دو پلتفرم سوال می کردند. در نهایت نتیجه ای 
که حاصل شد این بود که این دو پلتفرم مجازی 
فیلترخواهند ماند. البته برخی از نمایندگان 
مجلس اعلام کردند امکان رفع فیلتر این دو شبکه 
پر مخاطب اجتماعی در ایران وجود دارد اما به 
یک شرط! شرطی که از سوی آنها و بعضا برخی از 
مقامات وزارت ارتباطات اعلام شد، به گونه ای بود 
که بسیاری معتقد بودند هیچ گاه شاهد رفع فیلتر 
این شبکه های اجتماعی در ایران نخواهیم بود. آن 
شرط این بود که اینستاگرام و واتساپ برای ادامه 
فعالیت در ایران راهی ندارند جز اینکه قوانین 
حاکم بر جمهوری اسلامی ایران را پذیرفته و از 
سوی دیگر سرورهای خود را به درون ایران انتقال 
دهند. اخیرا نیز مرکز ملی فضای مجازی نامه ای 
به دفاتر این پلتفرم ها ارسال کرده است و در آن 

خواستار تاسیس دفاتر آنها در ایران شده است. 
 تلگرام سرور نیاورد، اینستاگرام و 

واتساپ چه؟
 درگذشته برخی شبکه های مجازی از جمله 
توئیتر و تلگرام در ایران به دستور قضائی و امنیتی 
فیلتر شدند. در همان زمان نیز وزیر وقت ارتباطات 
آذری جهرمی اعلام کرد که با تلگرام مکاتباتی 
صورت گرفته است که برای ادامه فعالیت در 
ایران شرایط و ضوابط ایران را بپذیرد. بعدها 
البته اعلام شد که به دلایلی این درخواست مورد 
پذیرش قرار نگرفته و مشخص شد تلگرام برای 

همیشه فیلترخواهد ماند. در دولت روحانی بعد 
از اینکه در سال ۱۳۹8 بر سر قضیه گران کردن 
بنزین نا آرامی هایی درکشور صورت گرفت، به 
یک باره شاهد فیلتر واتساپ و اینستاگرام بودیم 
اما بلافاصله بعد از اینکه شرایط کشور عادی شد، 
فیلتر این پلتفرم ها برداشته شد. چندی پیش نیز 
در ترکیه بعد از عملیات تروریستی که صورت 
گرفت، شاهد بودیم که اینستاگرام در این کشور ها 
فیلتر شد اما بعد از اینکه جو و شرایط این کشور 
آرام گرفت؛ بلافاصله فیلتر ها لغو گردید. برخی 
کارشناسان معتقدند اینستاگرام و واتساپ در 
بسیاری از کشورها دفتر دارند و قواعد و مقررات 
آنها را رعایت می کنند اما در ایران به علت شرایط 
تحریمی حتی امکان فعالیت رسمی این شرکت ها 
در ایران وجود ندارد زیرا در این صورت توسط 
دولت فدرال آمریکا مورد تحریم قرار می گیرند. 
از این منظر مشخص نیست آیا اولا این پلتفرم ها 
تمایلی به تاسیس دفتر در ایران دارند و دوما به 
لحاظ قانونی با توجه به اینکه بخش خصوصی 
هستند در صورت تاسیس دفتر در ایران با موانعی 
از سوی کشورهای خود به بهانه تحریم های 
یکجانبه آمریکا و حتی تحریم های اخیر حقوق 
بشری ایران روبه رو خواهند شد یا خیر. از این 
منظر تاسیس دفتر آنها در ایران همچنان با ابهام 

روبه روست. 
 فقط رایزنی شده خبری از تاسیس دفتر 

نیست
چندی پیش یکی از نمایندگان مجلس خبری 
در مورد رایزنی با دفتر پلتفرم های فیلتر شده در 
ایران منتشر کرد و احتمال تاسیس دفتر آنها در 
ایران را داد اما بعدها مشخص شد پاسخی از سوی 
آنها به این درخواست داده نشده است. اخیرا 
نیزجواد نیک بین، عضو کمیسیون فرهنگی مجلس 
شورای اسلامی در بخشی از مصاحبه خود با باشگاه 
خبرنگاران مدعی شده است، اینستاگرام و واتساپ 
به اجمال شرایط ما را قبول کردند و به احتمال زیاد 

به ایران می آیند. این عضو کمیسیون فرهنگی 
مجلس درباره پذیرش شرایط ایران توسط این دو 
پلتفرم به تجارت نیوز هم گفت: »ما درحال رایزنی 
هستیم که انشا... شرایط را بپذیرند و در ایران دفتر 
بزنند.«  او با اشاره به این مساله که هنوز موافقتی 
از جانب این پلتفرم ها صورت نگرفته و فعلا در حد 
رایزنی است، ادامه داد: این رایزنی ها هم به صورت 
تلفنی و هم به صورت حضوری از طریق نهاد 
مربوطه در ایران با نهاد مربوطه در آن کشور است. 

 احتمال بسته شدن وی پی ان ها
حجت الاسلام نیک بین در ادامه افزود: ما باید 
مغزها، فکرها، دیدگاه ها و نگاه ها را تغییر دهیم 
لذا فیلتر کردن قطعا نتیجه مثبتی نداشته و ندارد. 
فیلترینگ باعث شده تا فروش VPN در فضای 
غیررسمی آنقدر زیاد شود که بخش زیادی از 
 VPN هزینه های مردم و پول این کشور خرج
شود. این VPN را چه کسی تولید می کند همان 
 VPN که ما با آن ارتباط خوبی نداریم. خرید
یعنی فروش اطلاعات شخصی ما به یک کشور 
واسطه و بعد به آن کشور مبدا؛ مثلا اگر بخواهیم از 
واتساپ استفاده کنیم و مبدا کشور )الف( باشد ما 
به صورت مستقیم نمی توانیم به آن کشور مرتبط 
شویم لذا می رویم به کشور )ب( اطلاعات خود را 
می دهیم و بعد می آییم از کشور )الف( اطلاعاتمان 
را می گیریم. عضو کمیسیون فرهنگی مجلس 
بیان کرد: تصمیم جدی برای جلوگیری از فروش 
VPN بعد از اغتشاشات گرفته خواهد شد و جلوی 

شرکت های VPN فروش گرفته می شود. 
 ازمجلس اصرار از دولت انکار

هرچند جواد نیک بین به نوعی در لفافه قصد 
دارد اعلام کند که احتمالا با پذیرش شروط ایران 
شاهد رفع فیلتر پلتفرم های فیلتر شده خواهیم بود 
اما با این وجود وزیر ارتباطات این ادعا را صراحتا 
در جمع خبرنگاران رد کرده است. زارع پور وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در پاسخ به این 
سوال که آیا خبری از حضور دفاتر شرکت های 
اینستاگرام و واتساپ در ایران وجود دارد گفت: 
»اینستاگرام هنوز پاسخی به نامه مرکز ملی فضای 
مجازی مبنی بر تاسیس دفتر در ایران نداده است 
و اظهارات برخی افراد پیرامون تاسیس دفتر 

اینستاگرام در ایران حدس و گمان است.«

واتساپ و اینستاگرام در آستانه رفع فیلتر؟!
  وزیر ارتباطات: اینستاگرام پاسخی به تاسیس دفتر در ایران نداده است

  نیک بین: VPN ها را خواهیم بست!

یــادداشـــت
اهرم های فشار بر چین اندک است

 اتفاق اخیری که در جریان سفر رئیس جمهور چین به 
عربستان افتاد و بیانیه ای که صادر شد نشان داد که به رغم 
اینکه گفته می شد چینی ها متحد ایران بودند اما مشخص 
شد که این چنین نیست و این فقط برداشت ماست که فکر 
می کنیم چینی ها متحد و شریک ایران هستند. اتحاد یا 
ائتلاف استراتژیک تعریف هایی دارد و بر اساس آن تعریف ها 
یک سری قوانین و مقرراتی را می گذارند که هر دو کشور 
بدان پایبند باشند. تاکنون شنیده نشده که چینی ها چنین 
چیزی گفته باشند. لذا این برداشت یک طرفه همیشه از 
جانب ایران بوده. شاید به دلیل اینکه ما با غربی ها کل کل 
می کنیم و خواستیم بگوییم که در دنیا تنها نیستیم و با اتکا 
به قدرت های شرقی مثل چین و روسیه سیاست خارجی 
خود را پیش می بریم. این یک برداشت کاملا یک طرفه از 
جانب ما بوده و هرگز تعامل دو طرفه از جانب دو طرف در 
قالب یک اتحاد استراتژیک نبوده است. یک توافق 2۵ ساله 
میان ایران و چین بسته شده که هنوز کسی از مفاد آن خبر 
ندارد. اخیرا هم که پس از گذشت یک سال و خرده ای معاون 
نخست وزیر چین آمده می گویند ما تعهداتمان را عملیاتی 
می کنیم اما بر اساس اطلاعاتی که داریم و آنچه دیده 
می شود چیزی عملیاتی نشده است. از طرف دیگر روابط 
چینی ها با ایران که تا دو سال گذشته گفته می شد تا 40 
میلیارد رسیده بود امسال بر اساس برآوردهایی که داده شده 
به ۱4 میلیارد رسیده است. یعنی ما تنزل روابط با چینی ها 
را داشتیم. در مقابل چینی ها با عربستان سعودی به تنهایی 
80 میلیارد دلار و با شش کشور حوزه خلیج فارس ۳00 
میلیارد دلار تبادل تجاری دارد. چین هم کشوری است که 
اقتصاد محور است نه امنیت محور و امنیت برایش فقط در 
مقوله تایوان تعریف شده و بقیه را بر روی مسائل اقتصادی و 
همکاری های تجاری و اینکه بتواند بازارهای دنیا را به دست 
گیرد تعریف کرده است. لذا عقل سلیم حکم می کند که 
80میلیارد دلار عربستان سعودی بالاتر ۱4 میلیارد دلار 
ایران است. این اساسا راهبردی است که چینی ها دارند. از 
طرف دیگر کشورهای حوزه خلیج فارس کاملا به این درک 
رسیده اند که نباید در شرایط کنونی جهان به یک قدرت و 
آن هم آمریکا متکی باشند؛ بلکه عربستان سعودی از سال ها 
قبل شروع کرده که سیاست خارجی خود را با نوعی توازن 
جلو ببرد. همین طور که با روس ها کار کرده و در اوپک 
پلاس نیز کاملا هماهنگ عمل می کند. با چین  نیز چند 
سال است که شروع به همکاری کرده اند و اکنون نیز این 
قراردادهایی که امضا کردند و بسیار هم پر محتوا بوده یکی 
از مفادش این است که هر دوسال یکبار رهبران دو کشور 
بنشینند و گفت وگو هایی را برای مرور و پیشبرد تفاهمات 
و پیشرفت ها داشته باشند. این یک واقعیت کاملا سیاسی و 
اقتصادی است که می بینیم و چیز عجیبی نیست. آنچه جای 
تعجب داشت و با واکنش های شدیدی هم همراه بود مساله 
بیانیه مشترکی بود که با شورای همکاری خلیج فارس دادند 
که همان چیزهایی که معمولا اعضای این شورا در پایان 
نشست های خود در ماه دسامبر اعلام می کنند که سخنگوی 
وزارت خارجه کشورمان به آنها پاسخ می دهد همراهی چین 
با آن شش کشور کاملا تعجب آور بود و واکنش های تندی که 
در سطوح مختلف صورت گرفت بسیار بجا بود. برای اینکه 
این اولین بار است که یک کشور عضو شورای امنیت سازمان 
ملل دخالت آشکار در امور داخلی و تمامیت ارضی کشورمان 
می کند که حتما هیچ ایرانی نمی تواند آن را قبول کند.  اما 
واقعیت این است که اهرم های فشار ایران بر چینی ها اندک 
است. چینی ها می دانند که اگر با عربستان کل کل کنند 
به راحتی می تواند دوباره به سمت اروپا و آمریکا بروند. در 
حقیقت عربستانی ها قدرت بازیگری خود را ارتقا و افرایش 
دادند و آنها نیز از این موارد استفاده می کنند. در حالی که 
ایران همه تخم مرغ های خود را در سبد شرق قرار داده و در 
طرف مقابل در قبال غربی ها برخوردهای سخت داشته و 
به یک انسدادی رسیدیم. طبیعی است که اینجا چینی ها 
می بینند ایران قدرت بازیگری چندانی ندارد و در مقابل اقدام 
چینی ها چیزی برای عرضه و مقابله ندارد. تنها آیتمی هم که 
وجود دارد تا ایران بخواهد اقدامی کند مساله تایوان است که 
ایران پلی به تایوان بزند. هر چند که بعید است چنین اقدامی 
صورت گیرد چرا که به اندازه ای  حجم  اقتصادی با چین 
بالست به خصوص در اقلام مختلف اقتصادی مالی و پولی که 

این گزینه معلوم نیست که به صلاح باشد. 

  جاوید قربان اوغلی
 تحلیلگر مسائل بین الملل

رئیس جمهور: 

  ایران قوی بدون اقتصاد قوی امکان پذیر نیست

  پیام های تسلیت 
مقام معظم رهبری 

حضرت آیت ا... خامنه ای رهبر معظم انقلاب 
اسلامی در پیامی، درگذشت »رستم قاسمی« 
از مدیران انقلابی و خستگی ناپذیر را تسلیت 
گفتند. متن پیام به این شرح است: »بسم ا... 
الرّحمن الرّحیم درگذشت مرحوم مغفور جناب 
آقای رستم قاسمی رحمة ا... علیه را به خاندان 
گرامی و دوستان و همکاران ایشان تسلیت 
عرض می کنم. ایشان از جمله  مردان انقلابی 
و خدمتگزار و خستگی ناپذیر کشور بودند و در 
عرصه های گوناگون خدمات ارزشمندی کردند 
و تا آخرین روزهای حیات، تلاش های خود را 
ادامه دادند. از خداوند متعال رحمت و مغفرت 
و پاداش مجاهدت ها را برای آن مرحوم مسألت 
 .۱40۱ /۹ خامنه ای2۳/ سیدعلی  می کنم 
همچنین در پی حادثه  ناگوار ربایش و شهادت 
جناب مولوی عبدالواحد ریگی، حضرت آیت ا... 
خامنه ای طی پیامی ضمن اظهار تاثر از این 
حادثه، بر تعقیب و مجازات سریع و جدی 
جنایتکاران از سوی دستگاه های مسئول تاکید 
کردند. متن پیام به شرح زیر است: »بسم ا... 
الرحمن الرحیم  حادثه  ناگوار ربایش جناب 
مولوی عبدالواحد ریگی رحمة ا... علیه و به 
شهادت رساندن این عالم خیرخواه و شجاع 
موجب تأسف و تأثر اینجانب گردید. اشراری 
که این جنایت را مرتکب شدند مزدورانی 
روسیاهند که در خدمت دشمنان سعادت 
هم میهنان بلوچ و اتحاد اقوام ایرانی قرار 
گرفته اند. وظیفه  دستگاه های مسئول تعقیب 
و مجازات جنایتکاران است و باید با سرعت و 
جدیت انجام شود. اینجانب به خاندان محترم 
آن شهید و همه  مردم بلوچستان به ویژه خاش 
و ایرانشهر تسلیت عرض می کنم و رحمت الهی 

را برای همگان مسألت می نمایم. 
سیدعلی خامنه ای1401/9/23«

 
 واکنش سیداحمدخاتمی

 به تحریم خود از سوی اروپا
امام جمعه موقت تهران در واکنش به 
تحریم  خود از سوی اتحادیه اروپا گفت: این 
تحریم ها نشان دهنده آن است که تیر به 
هدف خورده و وظیفه روشنگری خود را 
انجام دادم. حجت الاسلام احمد خاتمی امام 
جمعه موقت تهران و نماینده مجلس خبرگان 
رهبری، در واکنش به تحریم  خود از سوی 
اتحادیه اروپا گفت: افتخار می کنم که اتحادیه 
اروپا که پرونده آن پر از ستم به مظلومان 
است اینجانب را در لیست تحریم ها قرار داده 
است. وی ادامه داد: در فتنه 88 هم اینجانب 
به همراه مرحوم آیت ا... مصباح یزدی و برخی 
چهره های دیگر در لیست تحریم ها قرار گرفتیم 
و این نشان دهنده آن است که تیر به هدف 
خورده و وظیفه روشنگری خود را انجام دادم. 

روزمرگی مجموعه های بدون 
فعالیت پژوهشی

دبیر شورای نگهبان گفت: هر مجموعه ای 
که به پشتوانه فعالیت های پژوهشی متکی 
نباشد، دچار روزمرگی می شود و مشکلات 
حل نشده، همچون زخم های کهنه، نشاط و 
پویایی اش را از بین می برند. آیت ا... احمد جنتی 
افزود: واقعیت این است که هر مجموعه ای 
که به پشتوانه فعالیت های پژوهشی متکی 
نباشد، دچار روزمرگی می شود و مشکلات 
حل نشده، همچون زخم های کهنه، نشاط و 
پویایی اش را از بین می برند. جنتی در ادامه 
سخنان خود با اشاره به فعالیت های پژوهشی و 
علمی در شورای نگهبان گفت: مجمع مشورتی 
فقهی و پژوهشکده شورای نگهبان، از ابتدای 
تاسیس تاکنون منشأ خدمات ارزنده  بوده 
و سرمایه ای ارزشمند برای شورای نگهبان 
محسوب می شوند. وی با بیان اینکه پژوهشکده 
شورای نگهبان هم پل ارتباطی این نهاد با 
صاحب نظران است و هم با فعالیت های علمی 
و پژوهشی به غنای نظرات شورای نگهبان 
کمک می کند، تاکید کرد: فعالیت های علمی 
پژوهشکده شورای نگهبان در حوزه قانون 
اساسی خلأهای موجود در این عرصه را کاهش 

داده است. 

تصویب »لایحه حمایت از زنان«
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی از تصویب »لایحه حمایت از زنان« در 
کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی 
خبر داد و گفت: مقرر شده است تا در فاصله 
کوتاه این لایحه در صحن علنی مجلس مورد 
بررسی قرار گیرد. سیدکریم حسینی افزود: 
این لایحه در چندین نوبت بین کمیسیون و 
کمیته تخصصی رد و بدل شد و تک تک مواد 
آن که بیش از ۵0 ماده دارد به علاوه تبصره های 
آن مورد بررسی قرار گرفت. عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلس شورای اسلامی در ادامه 
تصریح کرد: عنوان لایحه نیز به این شکل شد 
که »حمایت از زنان« است و در واقع حمایت 
به معنای عام کلمه اعم از جزئیات وقایعی که 
ممکن است بانوان در تمامی سنین، مراحل 
زندگی، فضای اداری و خانواده با آن روبه رو 
شوند که مورد بررسی قرار گرفته که به چه 
شکلی می توانیم قوانینی که در گذشته وجود 
داشته را برای حمایت از زنان تقویت کنیم و هم 
اینکه چنانچه نقصی در برخی از قوانین وجود 

داشته اصلاح شود. 

  دنبال حذف 
نام ایران هستند

 فرمانده کل سپاه با بیان اینکه 
اگر کسی صدسال مداخله آمریکا 
در ایران را بداند متوجه می شود 
رئیس جمهور امروز با کارتر و 
نیکسون و روزولت و کندی فرقی 
ندارد، اظهار داشت: تاریخ برای 
فهم امروز است و از این منظر، 
دفاع مقدس و دشمنان آن روز 
با  و  تفکراتشان هنوز هست  و 
مطالعه دفاع مقدس می توانیم 
بفهمیم چه کسانی دنبال حذف 
نام کشور عزیزمان هستند. سردار 
سلامی خاطرنشان کرد: نگارش 
تاریخ جنگ بیان واقعیت ها برای 
آن زمان نیست بلکه گشایش راه 
و روشن کردن چراغ است و این 
رفتن به دل تاریخ است و در کتاب 
تاریخ همه چیز روشن است و قرآن 
هم ما را به مطالعه سرگذشت 

پیشینیان توصیه کرده است. 

ویـــــــژه
 رئیس سازمان انرژی اتمی: 

مسئولان آژانس به تهران می آیند 
آرمان ملی: رئیس سازمان انرژی اتمی در حاشیه نشست 
هیات دولت در جمع خبرنگاران با اعلام اینکه مسئولان 
آژانس در روزهای آینده به ایران می آیند گفت: تعاملات  ما 
با آژانس بین المللی انرژی اتمی برقرار است و امیدواریم در 
جهت رفع این موانعی که وجود دارد، گامی به جلو برداشته 
شود. محمد اسلامی در بخش دیگری از سخنانش با بیان 
اینکه وضعیت آلودگی هوا همه را رنج می دهد، با اشاره به 
آلودگی هوا و کمک صنعت هسته ای در این رابطه اظهار 
داشت: تلاش مان این بود که از طریق فناوری هسته ای گامی 
مقدماتی برداریم البته الان در نقطه صفر هستیم. ما توانستیم 
با کار آزمایشگاهی تاثیری روی محصولات نفتی به ویژه 
مازوت بگذاریم و سولفور آن را از طریق فناوری پلاسما کاهش 
دهیم. این گام مقدماتی در مقیاس آزمایشگاهی انجام شد و 
امیدواریم بتوایم در مقیاس پالایشگاهی اجرایی و عملیاتی 
کنیم و در سالجاری و سال آینده به مرحله ای برسانیم که از 
آلایندگی نیروگاه ها مردم رها شوند. وی تصریح کرد: همین 
که سولفور وجود نداشته باشد مهم است. طبق مصوبات 
سازمان بین المللی کشتیرانی از 2020 کشتی ها ممنوع شدند 
که مازوت سولفوردار داشته باشند، آن موقع در وزارت راه این 
مساله را پیگیری کردیم که مازوت بدون سولفور تولید کنیم. 
امیدواریم این کار انجام شود و ما هم در سازمان انرژی اتمی 

در خدمتشان هستیم. 

 آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه گفت: 
در دیدار »ایگور کراسنوف« دادستان کل 
فدراسیون روسیه، ضمن خیرمقدم به این 
مقام قضائی روس و هیات همراه، اظهار 
کرد: روابط دوجانبه میان جمهوری اسلامی 
ایران و فدراسیون روسیه به ویژه طی دو سال 
اخیر در بخش های سیاسی و اقتصادی و 
سایر موضوعات، رو به ارتقا است؛ لذا توسعه 
و بسط ارتباطات حقوقی و قضائی میان دو 
کشور نیز اجتناب ناپذیر و ضروری است. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، 
با اشاره به انعقاد دو سند همکاری حقوقی و 
قضائی در دیدار روز گذشته دادستان های کل 
ایران و روسیه، بر تعبیه سازوکارهای مناسب 
برای عملیاتی سازی جامع و کامل این اسناد 
همکاری تاکید کرد.  وی در ادامه با تبیین و 
تشریح اختیارات و کارکردهای قوه قضائیه در 
ساختار نظام جمهوری اسلامی ایران، افزود: 
دستگاه قضائی جمهوری اسلامی ایران از 

گسترش همکاری های حقوقی و قضائی با 
نظامات قضائی کشورهای همسایه و فدراسیون 
روسیه استقبال می کند و امیدواریم بتوانیم در 
راستای مصالح و منافع دو ملت ایران و روسیه، 
معاضدت های قضائی و حقوقی را به پیش 
ببریم. رئیس دستگاه قضا با اشاره به شکست و 
ناکامی برخی مکاتب عمدتاً غربی مدعی در به 
ارمغان آوردن سعادت برای بشر، تصریح کرد: 
امروز جهان در حال تغییر است؛ ما نیز با عنایت 
به تعریف اصولی  و درستی که از بشر و حقوق 
او داریم، باید در این تغییر و تحول جهانی، 
نقش آفرین و اثرگذار باشیم. محسنی اژه ای 
اظهار داشت: امروز شاهدیم که عده ای مشغول 
ارائه تعریفی ناقص و مغلوط از بشر هستند و در 
مقابل، هر جامعه ای را که منکر این تعریف غلط 
از بشر باشد، ناقض حقوق بشر می نامند. رئیس 
قوه قضائیه تصریح کرد: می توان با مساعدت 
یکدیگر و مشارکت همه اندیشمندان و نخبگان 
آزاداندیش جهانی، مبانی درست و اصولی از بشر 

و حقوق او، ارائه کرد و بدین واسطه، مفاهیم و 
مصادیق حقوق بشر، ناقض حقوق بشر و حامی 
حقوق بشر، تعیین و ارزش گذاری شوند.  رئیس 
دستگاه قضا با اشاره به اقدامات تروریستی که 
علیه مردم و کشور ایران طی بیش از چهار 
دهه اخیر از ناحیه آمریکا، رژیم صهیونیستی 
و ایادی و اذناب آنها صورت گرفته است، گفت: 
به رغم همه دشمنی ها و توطئه هایی که علیه 
مردم و نظام جمهوری اسلامی ایران روا شد، 
امروز ما در سطح منطقه ای و جهانی از جایگاه 
و منزلت بالا و برجسته ای برخورداریم و در 
زمینه هایی نظیر مقابله با تروریسم و جریان های 
افراطی، مبارزه با انواع جنگ های سخت و نرم و 
همچنین خنثی سازی تحریم های غیرانسانی و 
ظالمانه غربی ها از تبحّر و تجربیات گرانسنگی 
بهره مندیم و درخصوص این مقولات نیز قوانین 
جامع و متناسبی را وضع کرده ایم.  محسنی 
اژه ای در ادامه، موضوع محیط زیست را از دیگر 
مباحث بسیار مهم و حیاتی برای بشر دانست 
و ابراز داشت: رویه ها و نظامات قضائی، واجد 
نقشی مهم در توسعه »حقوق محیط زیست« 
هستند؛ لذا ایران و روسیه می توانند با کمک 
همدیگر و تشکیل کارگروه های تخصصی، در 
زمینه توسعه حقوق محیط زیست، مساعی 

مشترک و مترقی داشته باشند. 

رئیس قوه قضائیه:

   از گسترش همکاری های حقوقی و قضائی 
با روسیه استقبال می کنیم

 تجمعات قانونی رابه 
رسمیت می شماریم

 وزیر کشور با بیان اینکه تجمعات 
قانونی رابه رسمیت می شماریم، 
برای  هم  دستورالعملی  گفت: 
است.  تهیه  حال  در  تجمعات 
احتمال  درباره  وحیدی  احمد 
تغییر استانداران اظهار کرد: اگر 
قرار به تغییری باشد، آن تغییر 
گسترده نخواهد بود. وی درباره 
جامعه  لایحه  وضعیت  آخرین 
انتخابات، تصریح کرد: این لایحه 
را به دولت ارسال کرده ایم که در 
بررسی  دولت  کمیسیون های 
خواهد شد و نهایتا به صحن می آید. 
وزیر کشور همچنین با بیان اینکه 
رسمیت  رابه  قانونی  تجمعات 
می شماریم، گفت: سال قبل هم 
داشته ایم.  مختلفی  تجمعات 
دستورالعملی هم برای تجمعات 
در حال تهیه است اگر لایحه هم 
نیاز بود، تهیه می شود. وحیدی 
همچنین درباره آخرین وضعیت 
اطلاعات درباره اتباع خارجی بیان 
کرد: فعلا اتباعی که برگه شناسایی 
را گرفته بودند، سه ماه دیگر برگه 
آنها را تمدید کردیم. باید وضعیت 
کار مشخص شود و ما در این مدت 
در دسته های مختلف دسته بندی 

می کنیم. 

سپاه پاسداران در 
بخش های مختلف 

اثرگذار عمل کرده است 

  رئیس مجلس شورای اسلامی 
گفت: سپاه پاسداران بعد از دوران 
دفاع مقدس به ظرفیتی رسیده است 
که در بخش های مختلف عمق پیدا 
کرد و در جبهه انقلاب راسخ، محکم 
و اثرگذار عمل کرده است. محمدباقر 
قالیباف در همایش سالانه قرارگاه 
خاتم الانبیا بیان کرد: سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی در بعد از دوران دفاع 
مقدس به این ظرفیت رسید که روز 
به روز در فعالیت ها و بخش های 
مختلف عمق پیدا کرد و همیشه در 
جبهه انقلاب راسخ، محکم و اثرگذار 
در حوزه های مختلف پیش رفت و 
توانست موثر و موفق باشد. وی افزود: 
سپاه درکی درست، دقیق و عمیق از 
مقتضیات فراروی انقلاب و ایران و 
اقصی نقاط کشور پیدا کرده است 
و همیشه نیز در این عرصه ها حضور 
پیدا کند، حضوری که به وقت، 
موفق، فداکارانه و موثر بوده است؛ از 
این جهت است که چون نهاد موثری 

است طبیعتا دشمنانی نیز دارد. 


